
Stretnutie s poľovníkmi a lesníkmi

Slovenská  poľnohospodárska  a  potravinárska  komora  zorganizovala  v  závere  mája  diskusiu  so
Slovenskou poľovníckou komorou, Slovenskou lesníckou komorou a Národným lesníckym centrom.
Jedinou témou bola debata o novom zákone o poľovníctve. Téma škôd zverou sa tak posúva do
ďalšieho štádia riešenia, ktoré je v záujme všetkých zúčastnených strán.

Poľnohospodárstvo je jedným z najstarších a najzákladnejších pilierov našej civilizácie. Pestovanie
plodín, starostlivosť o pôdu a snaha o zabezpečenie potravy pre obyvateľstvo je neoddeliteľnou
súčasťou života na vidieku. No v posledných rokoch sa čoraz viac hovorí o probléme, ktorý nie je
spôsobený suchom, búrkami ani chorobami rastlín – ale zverou. Diviaky rozrývajúce polia, srny
obhrýzajúce mladé výhonky, doslova nájazdy danielov do vinohradov či jelene ničiace úrodu nie sú
len príbehom z polí, ale každodennou realitou mnohých poľnohospodárov. Kde končí prirodzený
pohyb zvierat a začína zásah do práce poľnohospodárov? Kde hľadať rovnováhu medzi ochranou
prírody a ochranou úrody?

Škody spôsobené poľovnou zverou na poľnohospodárskych plodinách už dávno nie sú výnimočným
javom. V mnohých regiónoch Slovenska sa stali každoročným problémom, ktorý prináša nielen
ekonomické straty, ale aj frustráciu a bezmocnosť medzi pestovateľmi.

Slovenská poľnohospodárska a potravinárska komora už niekoľko rokov vykonáva monitoring škôd
na poľnohospodárskych plodinách, ktoré spôsobuje poľovná zver. Do štatistík sa zapájajú naše
regionálne poľnohospodárske a potravinárske komory naprieč Slovenskom. Hoci údaje zbierame
počas celého roka, v realite však nezohľadňujú celkovú situáciu v chotároch, keďže monitoring nie je
povinný a zapájajú sa do neho len niektorí naši členovia. Aj preto je skutočný stav škôd oveľa vyšší,
než udávame v našich každoročných sumároch.

Postihnutá plocha, celková škoda a škoda na 1 hektár

Rok Postihnutá plocha (ha) Škoda (€) Škoda na 1 ha (€)
2015 107 812 12 600 000 € 114, 00 €
2018 82 895 19 827 557 € 239,19 €



Rok Postihnutá plocha (ha) Škoda (€) Škoda na 1 ha (€)
2019 89 760 17 274 652 € 192,45 €
2020 60 201 9 178 640 € 152,47 €
2021 86 932 26 003 702 € 299,13 €
2022 38 597 8 990 494 € 232,97 €
2023 50 888 10 230 691 € 201,14 €
2024 67 744 18 524 377 € 273,48 €

 

Otázkou naďalej ostáva: čo je dôležitejšie – ochrana zveri alebo ochrana práce človeka, ktorý sa živí
pôdou? Odpoveď leží niekde uprostred. No kým nenájdeme systémové riešenie, ktoré zohľadní
potreby všetkých zainteresovaných strán, budú sa straty len prehlbovať. Už dávno sa totiž naplnil
čas, aby sme sa ako spoločnosť zamysleli nielen nad tým, ako si prírodu vážiť, ale aj ako s ňou
spolunažívať – v rovnováhe a s rešpektom.

Podporujeme riadny legislatívny proces

Ako je známe, na stole leží nový zákon o poľovníctve, o ktorom sa už týždne diskutuje v radoch
odbornej verejnosti. Hoci bol zákon o poľovníctve pred časom na stole aj na rokovaní vlády SR,
z rokovania bol nakoniec stiahnutý. V záujme Slovenskej poľnohospodárskej a potravinárskej komory
a znižovania každoročných vysokých škôd na poľnohospodárskych plodinách je, aby bol tento návrh
zákona opätovne zaradený do riadneho legislatívneho procesu. Práve preto zorganizovala komora
stretnutie s lesníkmi a poľovníkmi, aby spoločne hľadali prijateľnú pozíciu vzhľadom na urgentnú
legislatívnu tému.

„Uvedený zákon považujeme za nevyhnutný pre efektívne riadenie stavov raticovej zveri,
obmedzenie škôd na poľnohospodárskej a lesnej pôde, no aj pre ochranu biodiverzity a ekologickej
rovnováhy v krajine. Dlhodobé odkladanie prijatia tohto zákona spôsobuje značné hospodárske



straty, narúšanie vzťahov medzi hospodármi a užívateľmi revírov a oslabuje dôveru verejnosti vo
funkčnosť systému správy zveri,“ uviedol predseda Slovenskej poľnohospodárskej a potravinárskej
komory Andrej Gajdoš na stretnutí so zástupcami Slovenskej lesníckej komory, Slovenskej
poľovníckej komory a Národného lesníckeho centra.

Komora vytvorila pre túto tému aj samostatnú pracovnú skupinu. Jej člen a zároveň podpredseda
SPPK Jozef Šumichrast počas rokovania s poľovníkmi a lesníkmi hovoril o mimoriadnej
opodstatnenosti tohto zákona. „Legislatívna úprava je dôležitá práve pre to, že v praxi potrebujeme
predchádzať vzniku nových škôd! Pre nás je preto dôležité až strategické pomenovať, kde vznikajú
škody a ako im predchádzať. Zákon o poľovníctve vnímame ako kvalitatívny posun vo veci riešenia
tejto problematiky. Lokálne problémy s premnoženou zverou na poliach už dávno prerástli do
globálneho problému so škodami,“ hovoril Jozef Šumichrast.

Slovenská poľnohospodárska a potravinárska komora sa aktívne zapojila do pripomienkového
konania a legislatívneho procesu k zákonu o poľovníctve. Predložili sme 66 pripomienok, z toho 37
pripomienok nebolo akceptovaných, 10 pripomienok bolo akceptovaných a 19 pripomienok bolo
čiastočne akceptovaných.

Diskusia, počas ktorej si zúčastnení odborníci vysvetlili svoje aktuálne vnímanie tejto problematiky,
sa nekončí. Všetky strany totiž vyjadrili maximálnu ochotu pokračovať v dialógu tak, aby sa konečne
našlo vhodné riešenie pre tému, ktorá už roky názorovo rozdeľuje odbornú verejnosť.

 


